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Mixers belong to technological equipment used for preparation of various 

mixtures and can be used in construction, agriculture, chemical industry, mining for 
dry or wet mixing performed in a continuous mode. 

Mixers can be classified into the following types: 
– a gravity mixer. The blades mounted on the walls of the housing lift the material 

up, and mixing occurs as a result of collision of certain amounts of the mixture; 
– a forced mixer which is divided into bowl-shaped and trough-shaped types. In 

bowl-shaped mixers, the housing is a cylindrical bowl with a different number of 
working members. In trough-shaped mixers, the blade shafts are used as working 
members; 

– a vortex mixer in which the binding component of the sand-clay mixture is 
distributed evenly over the entire area of aggregate grains; 

– a planetary mixer which consists of a housing and a drive screw mixer. In the 
upper part there is a sealed charging hatch, in the lower part there is a discharge outlet. 

The proposed oscillating mixer-activator has a frame on which a deformable 
working chamber is mounted by means of attachment fixtures. The chamber is made 
of an elastic band-like coating connected on one side to a crank mechanism by a hinge. 
On the other side of the working chamber installed at a slight angle to the horizon, 
vibration dampers are mounted, and the blades are fixed inside the chamber. 

The working principle of the mixer is as follows. The crank mechanism is set in 
motion and transfers complex periodic movements through the hinge to the deformable 
working chamber. As the original components of the mixture enter the upper part of 
the working chamber, they perform oscillating movements that ensure their intensive 
mixing as they move along the axis of the chamber and subsequently leave it through 
the outlet. The blades provide high-quality mixing, and resonant vibrations of the 
chamber walls are eliminated due to a spring shock absorber. The developed design 
can be used as a basis for the creation of devices for separation of materials by size, 
mechanical activation and granulation. 

The oscillating mixer-activator can be used for preparation of dry mixtures, 
concrete mixtures, clay-based mixtures, molding silicate mixtures, raw materials for 
production of binders for combining mixing processes with mechanical activation. 

The advantages of the oscillation mixer-activator are its simplicity, technological 
versatility, ease of maintenance and repair, which implies the possibility of its rapid 
manufacture. In addition, its small overall dimensions and weight make it easy to 
integrate into existing or newly created technological lines. 
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Благодаря развитию мехатроники стала возможна комплексная автоматизация 
производств, которая разогнала научный прогресс. Но мехатроника и тем более 
робототехника не могли бы функционировать без таких важных элементов, как 
датчики. Именно поэтому много времени в учебном процессе посвящается их 
изучению: принципу работы, устройству, способам применения. Одним из 
способов ознакомления с датчиками является стенд с различными их видами, где 
можно посмотреть, как они работают, какие они бывают и какие особенности имеет 
каждый из датчиков. В базовой комплектации стенд оснащен набором 
промышленных датчиков компании Festo. Однако при необходимости в состав 
стенда можно включать новые типы датчиков от иных производителей. 

Все датчики, которые представлены на стенде, являются бесконтактными. 
Их можно разделить на три вида: индуктивные датчики, оптические и лазерные.  

При выполнении лабораторных работ, связанных с этим учебным стендом, 
студентам приходилось проводить всю работу вручную. Электрические 
измерения для определения некоторых параметров датчика, например, на какой 
материал реагирует, производились лабораторным мультиметром. Линейные 
измерения для определения расстояния срабатывания производились цифровым 
специальным штангенциркулем. 

Для решения задач автоматизации учебного процесса при выполнении 
лабораторных работ на стенде было решено использовать в его составе 
программируемое устройство. В качестве ПЛК была выбрана сенсорная  
панель СПК107 от компании ОВЕН. ОВЕН СПК107 представляет собой 
устройство класса человеко-машинный интерфейс со встроенными функциями 
свободно программируемого контроллера. СПК107 предназначен для создания 
автоматизированных систем управления технологическими процессами  
в различных областях промышленности.   

Программирование контроллера, встроенного в СПК107, осуществляется  
в профессиональной среде CoDeSys v.3.5, максимально соответствующей 
стандарту МЭК 61131. Графический экран с диагональю 7 дюймов позволяет 
расположить необходимую техническую информацию о датчиках и элементы 
визуализации в удобном для студентов виде. 
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